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ასპინძის
სიახლენი

„yuri daugdeT, aspinZis adgilis deda CurCulobs...”  ლადო ასათიანი

ასპინძელები ბევრი საინტერესო 
ფაქტის წინაშე აღმოვჩნდებით!

ასპინძის მუნიციპალიტეტის საკრებულოს 
რიგგარეშე  სხდომა გაიმართა 2017 წლის 20 
ივლისს. სხდომაზე  განსახილველად და დასამ-
ტკიცებლად წარმოდგენილი იყო დღის წესრი-
გით გათვალისწინებული 4 საკითხი,  რომელ-
თაგან მნიშვნელოვანია:

1. „ასპინძის მუნიციპალიტეტის ტერიტო-
რიაზე სარეაბილიტაციო არეალის დადგენის 
შესახებ” ასპინძის მუნიციპალიტეტის საკრე-
ბულოს 2016 წლის 11 ნოემბრის №33 დადგე-
ნილებაში ცვლილების შეტანის თაობაზე;

საჭირო გახდა ცვლილების შეტანა №8 
რუკაში, კერძოდ, №8 რუკა უნდა დაკორექ-
ტურდეს წარმოდგენილი სახით და დადგენი-
ლებას დაემატოს №9 და №10 რუკები.

 2. „ასპინძის მუნიციპალიტეტის 2017 
წლის დამტკიცებულ ბიუჯეტში ცვლილების 
შეტანის შესახებ”; 

–საქართველოს მთავრობის 2017 წლის 12 
ივლისის N 1454 განკარგულების საფუძველ-
ზე, რომელიც ეხება მაღალმთიანი დასახლე-

ბების განვითარების ფონდიდან მუნიციპალი-
ტეტებისათვის თანხის გამოყოფას, გაიზარდა 
საგზაო ინფრასტრუქტურის არაფინანსური 
აქტივების ზრდის მუხლი, რომლითაც მოხდე-
ბა სოფელ ივერიაში მისასვლელი გზის რეაბი-
ლიტაცია (მოასფალტება).

 3. „ასპინძის მუნიციპალიტეტში, რეგი-
ონული განვითარების ფონდიდან 2018 წელს   

განსახორციელებელი პროექტების  მოწო-
ნების თაობაზე”.

–ასპინძის მუნიციპალიტეტის სოფელებ-
ში: თოკსა და ვარგავში დაიწყო მისასვლელი 

გზის რეაბილიტაციის მესამე ეტაპი; სოფელ 
ოთაში მისასვლელი გზის რეაბილიტაციის 
მეორე ეტაპი, დაბა ასპინძაში შიდა ქუჩების: 
ვაჟა ფშაველას  (სამი განშტოება) ყაზბეგის  
(ორი განშტოება); დედა ენის, მეფე ერეკლე 
II-ის (ორი განშტოება) რეაბილიტაცია (ბეტო-
ნის გზის დაგება);

დაბა ასპინძაში შიდა ქუჩების: ჭავჭავაძის 
I  და II ჩიხები, ტაბიძის, მარჯანიშვილის, გოგე-
ბაშვილის და მეფე ვახტანგ გორგასლის ქუჩის 
ჩიხის რებილიტაცია-მოასფალტება.

დაბა ასპინძაში: ასპინძის ომის მემორი-

ალის გარშემო დეკორატიული კედლების და 
ტურისტული ინფრასტრუქტურის მოწყობა, 
ვარძიის ქუჩაზე არსებული დეკორატიული 
კედლების რეაბილიტაცია-განათების მოწყო-
ბა.

აღნიშნული  პროექტები განხორციელდე-
ბა 2018 წლის აპრილ-აგვისტოში და წარმოდ-
გენილი პროექტები დაფინანსდება საქართ-
ველოს რეგიონული ფონდიდან, რასაც დაემა-
ტება ადგილობრივი ბიუჯეტის თანადაფინან-
სებაც. 

ზემოაღნიშნულ საკითხებთან დაკავში-
რებით მიღებული იქნა  საკრებულოს ნორ-
მატიული აქტები (დადგენილება), რომელიც 
განთავსდა საკანონმდებლო მაცნეს ვებ-გვერ-
დზე. (matsne.gov.ge) და გამოიცა შესაბამისი 
განკარგულებები. 

დარეჯან ზღუდაძე,
მუნიციპალიტეტის საკრებულოს  

აპარატის უფროსი

მუნიციპალიტეტის 
საკრებულოში

ასპინძაში ჩამოსულ უცხო ადამიანს აუცი-
ლებლად თვალში ეცემა მშენებლობების სიმ-
რავლე, – დაწყებული ცენტრალური ქუჩის 
– ვარძიის დასაწყისიდან ხვილიშის ეკლესიამ-
დე, ყველა უბანში მნიშვნელოვანი პროექტები 
ხორციელდება. ჩვენი გაზეთის მკითხველებს 
თუმცა სისტემატურად ვაწვდით ინფორმაციებს 
აღნიშნულის თაობაზე, მაინც საჭიროდ მიგვაჩ-
ნია,  როგორც მიმდინარე, ასევე სამომავლოდ 
გასაკეთებელი სამშენებლო საქმეებზე უფრო 
ინფორმირებულები გავხადოთ. 

ამჯერად ყურადღება მინდა გავამახვილო 
მხოლოდ იმ სამუშაოებზე, რომლებიც ესესაა 
დამთავრდა და ზოგიერთის მშენებლობა და-
სასრულს უახლოვდება. ინფრასტრუქტურუ-
ლი პროექტების დასრულების ვადების დაცვა 
და ხარისხიანად შესრულება ხომ თითქოეული 
ჩვენთაგანის აუცილებელი და სასიცოცხლო 
მოთხოვნებია.

კარგად მოგეხსენებათ, რომ სოფლები ვარ-
გავი და თოკი მუნიციპალიტეტში ერთ-ერთი 
ყველაზე მაღალმთიანი სოფლებია, წლების გან-
მავლობაში მათდამი არაჯეროვანი დამოკიდე-
ბულების გამო, მოსახლეობა თითქმის დაცლამ-
დე მივიყვანეთ. გვიან, მაგრამ მაინც, შევძელით 
და უკანასკნელ ხანს განსაკუთრებული ყურად-
ღება აქ ინფრასტრუქტურული პროექტების 
განხორციელებას მივაქციეთ. სულ მალე, ად-
გილობრივები, სრულიად ახლადრეაბილიტირე-
ბულ, 742 მეტრი სიგრძის ბეტონის გზით ისარ-
გებლებენ, რაზეც სახელმწიფოს მიერ გამოყო-
ფილი 343 350 ლარის სამშენებლო სამუშაოები 
შესრულდა (მშენებელი კობა ნადირაძე). ეს, ალ-
ბათ, არცთუ ისე ცოტაა ორივე სოფლისათვის.

ყოველთვის თვალშისაცემი იყო დაბაში ე.წ. 
„პავილიონის” მიმდებარე ტერიტორია, ავარი-
ული მოედანი უცხო თვალში არასასიამოვნო 
შეგრძნებას იწვევდა და მოსახლეობის მხრიდან 
არაერთხელ გაჟღერებულა სამართლიანი საყ-
ვედურები მისი კეთილმოწყობის თაობაზე და 
ახლა ეს პრობლემაც მოგვარებულია, – თითქმის 
1100 კვადრატულ მეტრზე, მთელი ტერიტორია 

მოასფალტებული იქნა, ასევე კეთილმოეწყო ჯა-
ვახიშვილის ქუჩა, ერეკლე მეორის ნახიდართან 
540 მეტრზე, მისასვლელი გზა; ვარძიის ქუჩის 
ჩიხი 52 მეტრზე, დუდუშა ცინაძის ჩიხი 130 მეტ-
რზე, ჯორჯიაშვილის ჩიხი 40 მეტრზე. ყველა ამ 
სამუშაოს შესრულება უზრუნველყო შპს „ასტო-
რიამ” (დირექტორი მალხაზ მანველიშვილი).

უკვე დაიწყო სოფელ ივერიამდე მისასვლე-
ლი 2 კილომეტრზე მეტი სიგრძის გზის სარეაბი-
ლიტაციო სამუშაოები და რამდენიმე თვეში ივე-
რიელები კეთილმოწყობილი, მოასფალტებული 
გზით ისარგებლებენ.

ასევე უნდა ითქვას, რომ სრული რებილიტა-
ცია ჩაუტარდა მესხეთის ქუჩა N4 -ში მდებარე 
ხუთსართულიან კორპუსს.

წლის ბოლომდე კიდევ არაერთ მნიშვნელო-
ვან პროექტს შეესხმება ხორცი და ასპინძელები 
ბევრი საინტერესო ფაქტის წინაშე აღმოვჩნდე-
ბით.

ანზორ ალელიშვილი

მაღალმთიან რეგიონებში  ს/ს კოოპერატი-
ვების განვითარების სააგენტო იწყებს სახელმ-
წიფო საკუთრებაში არსებული სათიბ-საძოვრე-
ბის რაციონალურად გამოყენების სახელმწიფო 
პროგრამის განხორციელებას, რომელიც ძირი-
თადად მესაქონლეობის განვითარებას შეუწ-
ყობს ხელს.

სახელმწიფო პროგრამის გეოგრაფიის  არე-
ალი  მოიცავს  მაღალმთიანი  რაიონებს, მათ 
შორისაა  ასპინძის მუნიციპალიტეტის მაღალმ-
თიანი დასახლებული პუნქტები.

პროგრამაში  მონაწილეობის  მისაღებად  

მაღალმთიან რეგიონებში იწყება 
სახელმწიფო საკუთრებაში არსებული 
სათიბ-საძოვრების რაციონალურად 

გამოყენების სახელმწიფო პროგრამა 

საზეიმოდ გაიხსნა ასპინძის 
ომის მემორიალური კომპლექსი 

ასპინძის მუნიციპალიტეტის გამგეობის (გამგებელი ლევან ცაბაძე) უშუალო ინი-
ციატივითა და სამხარეო ადმინისტრაციის ხელმძღვანელის აკაკი მაჭუტაძის მხარ-
დაჭერით, ამა წლის 5 აგვისტოს, ასპინძის ცენტრში, საზეიმოდ გაიხსნა 1770 წლის 
ასპინძის ომის ამსახველი მემორიალური კომპლექსი. კომპლექსის ავტორია ცნობილი 
მოქანდაკე დავით ტაბატაძე.

ცერემონიალს დაესწრო რეგიონის მუნიციპალიტეტების საკრებულოების თავმ-
ჯდომრები, გამგებლები, პასუხისმგებელი პირები, დედაქალაქიდან და საქართელოს 
სხვადასხვა რეგიონებიდან მოწვეული სტუმრები.

ამავე დღეს ასპინძაში, პარალელურად ჩატარდა მესხური ფოლკლორის ფესტი-
ვალი, რომელშიც მონაწილეობა მიიღო მხარის ყველა ფოლკლორულმა ანსამბლმა, 
ინდივიდუალურმა შემსრულებლებმა. ღონისძიებამ გვიანობამდე გასტანა.

საკ. ინფორმაცია

ერეკლე იყო მოვლენა, –
ჩვენდამი მადლი ღვთისაო,
ქართველთა ბედის ღიმილი,
ღვთის რისხვა მტრებისთვისაო.

მფარველი საქართველოსი,
დამსჯელი მომხვდურისაო,
ასპინძის ომის სტრატეგი
და სახე გმირობისაო.

კოხტა ბელადის მძლეველი,
ცხენდაცხენ პირისპირსაო,
ასპინძის ბედის მწერალი,
ამოსვლა მესხთა მზისაო.

მიუხედავად ღალატის
და ჯარის სიმცირისაო,
მტრის სისხლით წითლად შეღება
ხევი და წყალი მტკვრისაო.

დიდება მეფე ერეკლეს,
ხმალ ჩაუგებელ გმირსაო,
ქართველთა მტრების შემმუსვრად
განგებით მოვლენილსაო!

მთქმელი ზაურ ჯვარიძე, 

სოფელი ჭობარეთი

მეფე ერეკლე
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დასასრული მე–4 გვ.

პირველი გვერდიდან

კურორტ „ასპინძას” დიდი პერსპექტივები აქვს

დადგენილი  პირობებია: მონაწილეობის მი-
ღების უფლება აქვთ იმ სასოფლო-სამეურ-
ნეო კოოპერატივებს, რომლებიც პროგრა-
მაში მონაწილეობისთვის განაცხადის წარდ-
გენისას აკმაყოფილებენ შემდეგ პირობებს: 
• განაცხადის წარდგენისას სააგენტოსაგან არ 
აქვს მიღებული რეკომენდაცია საქმიანობაში 
ხარვეზის გამოსწორების შესახებ, გარდა იმ შემ-
თხვევისა, თუ კოოპერატივს მსგავსი რეკომენ-
დაცია მიღებული აქვს და განაცხადის წარდგე-
ნამდე აღმოფხვრილი აქვს აღნიშნული ხარვეზი.

• მეპაიეთა რაოდენობა შეადგენს არანაკ-
ლებ თერთმეტს, ან მეპაიეები თუ არიან სასოფ-
ლო-სამეურნეო კოოპერატივები და მეპაიეთა 
რაოდენობა შეადგენეს არანაკლებ თერთმეტს.

• პროგრამით განსაზღვრული არანაკლებ 
11 მეპაიე (ფიზიკური ან იურიდიული პირი) რე-
გისტრირებული უნდა იყოს ამავე პროგრამით 
განსაზღვრული მუნიციპალიტეტების მაღალმ-
თიან დასახლებებში, რომელიც მიეკუთვნება იმ 
ადმინისტრაციულ ერთეულს, რომელშიც რე-
გისტრირებულია პროგრამაში მონაწილეობის 
მსურველი კოოპერატივი.

• სასოფლო-სამეურნეო კოოპერატივის ან/
და მისი მეპაიე სასოფლო-სამეურნეო კოოპერა-
ტივის და ამავე სასოფლო-სამეურნეო კოოპერა-
ტივების მეპაიეთა მფლობელობაში არსებული 
ფურების ან დეკეულების რაოდენობა ჯამურად 
შეადგენს არანაკლებ 200 სულს (გარდა იმ კო-
ოპერატივებისა, რომლებიც მონაწილეობენ 
„რძის მწარმოებელი სასოფლო-სამეურნეო 
კოოპერატივების მხარდაჭერის სახელმწიფო 
პროგრამაში) და იდენტიფიცირებულია სსიპ 
სურსათის ეროვნული სააგენტოს მიერ.

იმ შემთხვევაში, თუ ფურები ან დეკეულები  
კოოპერატივის მეპაიეთა მფლობელობაშია, ეს 
მეპაიეები რეგისტრირებულნი უნდა იყვნენ იმ 
ადმინისტრაციულ ერთეულში, რომელშიც რე-
გისტრირებულია პროგრამაში მონაწილეობის 
მსურველი კოოპერატივი.

• იმ სასოფლო-სამეურნეო კოოპერატივებ-
მა, რომლებმაც მონაწილეობა მიიღეს ან მიიღე-
ბენ „რძის მწარმოებელი სასოფლო-სამეურნეო 
კოოპერატივების მხარდაჭერის სახელმწიფო 
პროგრამის დამტკიცების შესახებ” საქართვე-
ლოს მთავრობის 2016 წლის 29 მარტის N 150 
დადგენილებით დამტკიცებულ სახელმწიფო 
პროგრამაში, პროგრამაში მონაწილეობისათვის 
უნდა გაზარდონ არსებული ფურების რაოდენო-
ბა არანაკლებ 200 ფურით ან დეკეულით.

• მსხვილფეხა რქოსანი პირუტყვის სადგომი 
რეგისტრირებულია სსიპ - სურსათის ეროვნუ-
ლი სააგენტოს მიერ;

• არ გააჩნია საგადასახადო დავალიანება;
• არ არის აღრიცხული მოვალეთა რეესტრ-

ში;
• შერჩეული აქვს სახელმწიფო საკუთრე-

ბაში არსებული, იჯარის უფლებით მისაღები 
სათიბი ან საძოვარი. ერთ სულ ფურზე ან დე-
კეულზე სათიბის ფართობი უნდა იყოს არანაკ-
ლებ 0,5 და არაუმეტეს 2 ჰა, ხოლო, საძოვრის 
ფართობი ერთ სულ პირუტყვზე – არანაკლებ 1 
და არაუმეტეს 2 ჰა.

 პროგრამაში  მონაწილეობის  მსურველმა  
კოოპერატივმა  რეგისტრაციისას  სააგენტოს 
უნდა წარუდგინოს:

• ცნობა სსიპ სურსათის ეროვნული სააგენ-
ტოდან სასოფლო-სამეურნეო კოოპერატივის ან 
მისი მეპაიე სასოფლო-სამეურნეო კოოპერატი-
ვის, ან ამავე სასოფლო-სამეურნეო კოოპერატი-
ვების მეპაიეთა მფლობელობაში არსებული:

პირუტყვის შესახებ;
მსხვილფეხარქოსანი პირუტყვის სადგომის 

რეგისტრაციის შესახებ; 
• სახელმწიფო საკუთრებაში არსებული სა-

თიბის და საძოვრის მაიდენტიფიცირებელი ინ-
ფორმაცია (მიწის საკადასტრო კოდი და აგეგმ-
ვითი/აზომვითი ნახაზი);

• ცნობა სსიპ შემოსავლების სამსახურიდან 
დავალიანების არქონის თაობაზე;

• ცნობა სსიპ აღსრულების ეროვნული ბი-
უროდან მოვალეთა რეესტრში რეგისტრაციის 
შესახებ. (ცნობაში აღნიშნული უნდა იყოს, რომ 
პრეტენდენტი არ არის რეგისტრირებული მოვა-
ლეთ რეესტრში);

• პრეტენდენტის მეპაიე ფიზიკურ და იური-
დიულ პირთა რეგისტრაციის დამადასტურებე-

მაღალმთიან რეგიონებში 
იწყება სახელმწიფო 

საკუთრებაში არსებული 
სათიბ-საძოვრების 
რაციონალურად 

გამოყენების 
სახელმწიფო პროგრამა 

ასპინძა ოდითგან ცნობილია არა მარტო თა-
ვისი ისტორიული წარსულით და მატერიალური 
კულტურის ძეგლებით, ასევე სამკურნალო გო-
გირდოვანი თერმული წყლებით, რითაც ესოდენ 
მდიდარია და ასეულ წლებს ითვლის მისი გამოყე-
ნების პრაქტიკა. კურორტი „ასპინძა” სწორედ ამ 
გოგირდოვანი წყლის ბაზაზე გაშენდა ჯერ კიდევ 
გასული საუკუნის 50-იან წლებში, ხოლო იქამდე 
იგი ცნობილი იყო ე.წ. „აბანოების” სახით და წლის 
ყველა სეზონზე ინტენსიურად იზიდავდა რევმა-
ტიული თუ სხვადასხვა დაავადებების სამკურნა-
ლოდ როგორც მხარის, ასევე მეზობელი ქვეყნები-
დან ჩამოსულ ადამიანებსაც; აღნიშნული გოგირ-
დოვანი წყლები სასწაულებრივად მოქმედებს და 
ავადმყოფი გარანტირებულია აქედან სრულიად 
განკურნებული დაუბრუნდეს საკუთარ კერას.

კურორტ „ასპინძის” სახელი დიდი ხანია გასც-
და საქართველოს საზღვრებს და სწორედ ამის გა-
მოა, რომ არასოდეს არ აკლია მას დამსვენებელი, 
განსაკუთრებით, საკურორტო სეზონის დროს. 
ჩვენც, შეძლებისდაგვარად, სულ იმის ცდაში 
ვართ, რომ მაქსიმალურად გავაუმჯობესოთ მისი 
მატერიალურ-ტექნიკური ბაზა, რათა თითოეულ 
დამსვენებელს შესაბამისი კომფორტი შევუქმნათ. 

როგორც ვთქვი, მისი დატვირთვა სეზონურია 
და იგი ძირითადად ფუნქციონირებს 15 მაისიდან 
1 ნოემბრამდე, აბაზანები კი – წლის ყველა პე-
რიოდში – სამკურნალო აბაზანის ერთჯერად სარ-
გებლობის მომხმარებელთათვის.

ბალნეოლოგიური კურორტის ძირითადი სამ-
კურნალო ფაქტორია მინერალური წყალი, რომე-
ლიც წარმოადგენს თერმულ, სუსტად მინერალი-
ზებულ ჰიდროსულფიდ-ქლორნატრიუმ-კალცი-
უმის მარილების შემცველ წყალს. ჭაბურღილის 
სიღრმე 365 მეტრია, მინერალური წყალი თვითმ-
დენია. ამჟამად წყლის დებეტი შეადგენს 216 მ3 
დღე-ღამეში, წყლის ტემპერატურა 42,5  გრადუსი 
ცელსიუსია.

მინერალური წყლის სამკურნალო ჩვენებებია:
1. ქრონიკული ართრიდები: ინფექციური, 

რევმატიული, ტრამვული და ენდოკრინული;
2. მსუბუქი ფორმის სპრინდილოზები და სპინ-

დილოართროზები;

3. ჰიპერტონული დაავადება პირველ სტადი-
აში;

4. თრომბოფკებილები – პირველი სტადია 
(მწვავე პერიოდიდან არაუმეტეს სამი თვისა);

5. პერიფერიული ნერვული სისტემის დაავა-
დებები (ნევრიტები, ნევრალგიები,  რადიკულიტი 
და სხვ.).

საწინააღმდეგო ჩვენებებია:
1. ყველა დაავადება მწვავე პერიოდში;
2. გულსისხლძარღვთა უკმარისობა მეორე და 

მესამე ხარისხის;
3. ცენტრალური ნერვული სისტემის ორგანუ-

ლი დაავადებები;
4. ჰიპერტონული დაავადება მეორე და მესამე 

სტადიაში.
კურორტ „ასპინძის” ადმინისტრაციამ მიმდი-

ნარე სეზონისათვის მზადება ადრეული გაზაფ-
ხულიდან დაიწყო და, უნდა ითქვას, რომ დროის 
მცირე მონაკვეთში, შევძელით სრულად მოვმზა-

დებულიყავით ახალი საკურორტო სეზონისათ-
ვის, კერძოდ, თანამედროვე დონეზე გავარემონ-
ტეთ საცხოვრებელი კორპუსები, სადაც ორ და 
სამ საწოლიანი ადგილებია თავისი დგამ-ავეჯითა 
და შესაბამისი ატრიბუტებით. მომსახურების ყვე-
ლა სფეროში დასაქმებული გვყავს გამოცდილი 
მომსახურე პერსონაჟი, – დამსვენებლებს მომსა-
ხურებას უწევს პროფესიონალი მედმუშაკებიც, 
რომლებიც კვალიფიციურ მომსახურებას უწევენ 
თითოეულ მათგანს. 

თანამედროვე სტანდარტების შესაბამისობა-
შია კვების ბლოკიც.

აქვე უნდა ითქვას, რომ სანიმუშოდაა მოვლი-
ლი კურორტის შემოგარენი, მისასვლელი გზა და, 
რაც მთავარია რაგბის კომპლექის კეთილმოწყო-
ბამ შესამჩნევად გააუმჯობესა ჩვენი საგზაო ინფ-
რასტრუქტურაც. ის ხომ მის მომიჯნავედ მდება-
რეობს და ამით ყველანაირად გვეწყობა ხელი დამ-
სვენებელთა ნორმალური მომსახურებისათვის.

და, რაც მთავარია, საკურორტო მომსახუ-
რებით კმაყოფილი რომ დარჩეს ჩვენი მომხმარე-
ბელი, შესაბამისად ხელმისაწვდომია საგზურის 
საფასური როგორც ნაღდი ასევე უნაღდო ანგა-
რიშსწორებით.

აქვე დავძენთ, – კურორტმა „ასპინძამ” გასულ 
წელს მომსახურება გაუწია 376 დამსვენებელს 
როგორც საქართველოს რეგიონებიდან, ასევე 
მეზობელი რესპუბლიკებიდან და მომსახურების 
შედეგად მიღებული მოგებიდან სახელმწიფო ბი-
უჯეტში შეტანილია 4626 ლარი. შესაბამისად გაზ-
რდილია მომსახურე პერსონალთა რაოდენობაც, 
რაც შემოსავლების ზრდით იქნა მიღწეული.

და, ბოლოს: კურორტ „ასპინძის” შემდგო-
მი განვითარების მიზნით გათვალისწინებული 
გვაქვს რიგი ღონისძიებები, რაც მომავალში მაქ-
სიმალურად გაზრდის დამსვენებელთა რაოდენო-
ბას და სახელმწიფო ბიუჯეტში ჩვენი წილიც  მნიშ-
ვნელოვნად გაიზრდება.

თამაზ ჩიგოგიძე,
შპს „კურორტ ასპინძის დირექტორი

ჩვენი გაზეთის მკითხველებმა კარგად იციან, 
რომ სუბიექტური თუ ობიექტური მიზეზების 
გამო გასული საუკუნის 90-იანი წლებიდან მოყო-
ლებული დაბასა და სოფლებში მოუგვარებელი 
იყო მოსახლეობის სარწყავი წყლით მომარაგების 
საკითხი, რაც მათ სამართლიან საყვედურებს 
იწვევდა და ეს არც იყო გასაკვირი, რადგან ამ 
ობიექტურ მიზეზებს თან ერთვოდა ადგილზე 
არასწორი დამოკიდებულება მთლიანად სისტემის 
მიმართ და სარწყავი არხები თითქმის ყველგან 
მოუწესრიგებელი იყო. გავიდა დრო და საქმი-
სადმი სერიოზული დამოკიდებულების შედეგად 
მდგომარეობა აბსოლუტურად შეიცვალა. ამჟა-
მად ასპინძის მელიორაციის ცენტრი მომსახუ-
რეობას უწევს მუნიციპალიტეტის საკუთრებაში 
არსებულ სამელიორაციო სისტემებს – გრავიტა-
ციულ არხებს, სატუმბო სადგურებს და სოფელ 
ხიზაბავრაში არსებულ ე.წ. „წვერის” წყალსაცავს.

მიმდინარე რწყვის სეზონისათვის თადარიგი 
ადრიანად დავიჭირეთ, – ადმინისტრაციის მიერ 
მომსახურეობის შესახებ სოფლებში, მუნიცი-
პალიტეტის წარმომადგენლებთან, დროულად 
დაიგზავნა ცირკულარული წერილები, სადაც გან-
თავსებულია გრავიტაციული არხები (ოთა, ოშო-
რა, ტოლოში, იდუმალა, ნაქალაქევი, ნიჯგორი), 
საიდანაც მხოლოდ ნიჯგორის წარმომადგენლო-
ბამ  განაცხადა უარი ჩვენს მომსახურებაზე.

ამ სოფელში არსებული გრავიტაციული არხი, 
რომელიც სათავეს მდ.ანაგურადან (სოფ. ტოლო-
ში) იღებს, გაუქმებული იყო 5 წელზე მეტი ხნის 
წინ, ხოლო მიმდინარე წელს იგი აღდგენილი იქნა 
და მასზე შესრულდა როგორც წმენდითი, ასევე 
შესადუღებელი სამუშაოები. მთლიანად არხის 
სიგრძე 2400 მეტრია და ასარწყავებს 43 ჰექტარ 
ფართობს.

ყოველწლიურად ასპინძის მელიორაციის ცენ-
ტრი ზრდის საექსპლოატაციო გრავიტაციული 
არხების მაჩვენებლებს, შესაბამისად – მელიორი-
რებულ სარწყავ ფართობებს.

მელიორაციის ცენტრის ყველა გრავიტაცი-
ული არხი და მათი განშტოების  გაწმენდითი სა-
მუშაოები, როგორც ვთქვით, ადრიანად დაიწყო, 
რამაც განაპირობა მომსახურების ხარისხის გაუმ-
ჯობესება, დანიშნული გვყავს მერუეები, რომლე-
ბიც, ნათესი კულტურების მიხედვით, არეგული-
რებენ მომხმარებელზე სარწყავი წყლის მიწოდე-
ბის გრაფიკს,. მთლიანად მუნიციპალიტეტში ამ 
სისტემას მომსახურებას უწევს 30 ტექპერსონა-
ლი, მათ შორის – ადმინისტრაციაში დასაქმებუ-
ლია ექვსი თანამშრომელი.

აქვე უნდა აღინიშნოს ისიც, რომ მელიორა-
ციის ცენტრი მომსახურეობას უწევს დაბა ას-
პინძაში, ე.წ. „ვარნეთისა” და სოფელ .რუსთავის 
სატუმბო სადგურებს, სადაც ორ-ორი ძალოვანი 
აგრეგატია დამონტაჟებული. თუმცა, რუსთავის 
სატუმბო სადგური გამართულია და მწყობრშია. 
სამწუხაროდ, ასე ვერ ვიტყვით ე.წ. „ვარნეთის” სა-
ტუმბო სადგურზე, სადაც  ორივე ძალოვანი აგრე-
გატი მწყობრიდანაა გამოსული.  არსებული ხარ-
ვეზის გამოსწორების მიზნით შესყიდვების სამსა-
ხურის მიერ რამდენჯერმე იქნა გამოცხადებული 
ტენდერი. ოპერატიულად უკვე გამოვლენილია 
დაბალი ძაბვის ძრავის შესყიდვაზე პრეტენდენ-
ტი. აღნიშვნის ღირსია ისიც, რომ ორივე სატუმბო 
სადგური დაკომპლექტებულია საქმისმცოდნე და 
გამოცდილი ტექნიკოსებით.

ა(ა)იპ ასპინძის მელიორაციის ცენტრის მიერ 
2017 წლის ბიუჯეტით გათვალისწინებული ხარ-
ჯები ასე გამოიყურება:

სულ სისტემაზე გამოყოფილი იყო 145 ათასი 

ლარი, საიდანაც უკვე ათვისებულია 57.645 ლარი, 
მათ შორის გაცემულია 41 ათასი ლარი ხელფასის 
სახით. არხების გაწმენდაზე 7100 ლარის ნაცვ-
ლად ათვისებულია 4613 ლარი, 

გრავიტაციული არხების და სატუმბო სადგუ-
რების მიერ მომხმარებელზე მიწოდებული წყლის 
ტარიფი განისაზღვრა მუნიციპალიტეტის საკრე-
ბულოს მიერ შემდეგნაირად:  ე.წ. „ვარნეთისა” და 
ივერიის სატუმბი სადგურებიდან ერთი საათით 
მომსახურება მთლიანობაში განისაზღვრა 65-65 
ლარით, რუსთავის სატუმბი სადგურიდან – 55, 
ხოლო ხიზაბავრის, ოშორის და ასპინძის რუები-
დან მომსახურება ერთი საათით განისაზღვრა 2-2 
ლარით.

ასპინძის მელიორაციის 2017 წლის დაფინან-
სების ბიუჯეტში განხორციელდა ცვლილებები, 
რომელიც დამტკიცდა გვიან, რაც ცუდად აისახა 
რწყვის სეზონის დაწყებაზე. 

ზემო აღნიშნული ტარიფებიდან გამომდინა-
რე ასპინძის მელიორაციის ძირითად ანგარიშზე 
სატუმბო სადგურებიდან და გრავიტაციული არ-
ხებიდან შემოსული თანხები ოთხი წლის წინანდელ 
მონაცემებთან შედარებით  ასეთნაირად გამოიყუ-
რება: 2014 წელს მან შეადგინა 263 ლარი, ხოლო 
მარტო 2017 წლის 25 ივლისის მონაცემებით – 1820 
ლარი; ხოლო რუსთავიდან 2014 წელს 5 054 ლარი 
იყო, ხოლო წელს, ამავე პერიოდში – 1485 ლარი.

მელიორაციის ცენტრი მზრუნველობას არ 
მოაკლებს მელიორაციული ობიექტების აღჭურ-
ვილობას და ექსპლოატაციას, დღენიადაგ იზრუ-
ნებს მომავალში მაქსიმაურად უზრუნველყოს მო-
სახლეობა სარწყავი წყლით, რაც მათი ცხოვრების 
დონეს შესამჩნევად აამაღლებს.

გიორგი ბერიძე
სამსახურის უფროსი
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ასპინძის საჯარო სკოლიდან – 
დენვილის უნივერსიტეტში

ჩვენს ქუჩაზეც გამოანათა

დაბა ასპინძაში ცხოვრობს ერთი 
ახალგაზრდა, თითქოს სხვებისაგან 
არაფრით გამორჩეული, მაგრამ მთელმა 
საქართველომ გაიცნო იგი.

ჯერ კიდევ სკოლის მერხს უჯდა რატი 
ზედგინიძე, როცა უკვე სტუდენტი გახ-
და. სტუდენტიც არის და სტუდენტიც, 
– იგი ამერიკის შეერთებული შტატე-
ბის, კერძოდ, ვირჯინიის შტატის ქალაქ 
დენვილის AVERETT-ის საავიაციო უნი-
ვერსიტეტში ჩაირიცხა. უნივერსიტეტის 
მიმღები კომისიის გადაწყვეტილებით, 
რატი ზედგინიძე, როგორც ერთ-ერთი 
საუკეთესო შედეგების მქონე მომავალი 
სტუდენტი, 20.000 ამერიკული დოლა-
რით დაფინანსდა, რაც ოთხი  სასწავლო 
წლის განმავლობაში 80 000 ამერიკულ 
დოლარს შეადგენს. ასე რომ, რატის სწავ-
ლა სრულად დაფინანსდა.

ყველაფერი კი ისე დაიწყო, როგორც 
ზღაპარშია... იყო ერთი პატარა ბიჭი და 
თავისუფალ დროს ქაღალდის თვითმფ-
რინავებს აკეთებდა და ჰაერში უშვებდა, 
თან მფრინავობაზე  ოცნებობდა. ასპინ-
ძელი კაცისთვის ეს მართლაც ოცნება 
იყო. ხშირად ცაში აყოლებდა თვალს 
თვითმფრინავის ნაკვალევს და თვითო-
ნაც შორეული ეკიპაჟის წევრი ხდებოდა.

გაიზარდა პატარა ბიჭი და როდესაც 
პროფესიის არჩევაზე მიდგა ჯერი, მას 
უკვე მტკიცე გადაწყვეტილება ჰქონდა 
მიღებული, რომ მფრინავი გამხდარიყო 
და აი, ერთხელაც, ინტერნეტში მოიძია 
ცნობა AVERETT-ის უნივერსიტეტის 
შესახებ, მაგრამ აღმოჩნდა დიდი სირ-
თულეების წინაშე: უნდა სცოდნოდა 
ინგლისური ენა და  წარჩინებული მოს-
წავლე ყოფილიყო. მაშინ იგი მე-11 კლას-
ში სწავლობდა. მოინდომა რატიმაც და 
მე-11-მე-12 კლასი წარჩინებით დაამთავ-
რა; დაუჯერებელია, მაგრამ ათ თვეში შე-

სანიშნავად დაეუფლა ინგლისურ ენასაც. 
ყველა გააოცა რატის მონდომებამ. გაი-
არა ტესტირება... მრავალი სხვადასხვა 
ეტაპი და, აი, ერთ მშვენიერ დღეს, ამერი-
კის შეერთებული შტატებიდან, კერძოდ, 
AVERETT-ის  უნივერსიტეტიდან წერილი 
მიიღო: 

„ძვირფასო რატი, გილოცავთ! 
ჩვენ გიწვევთ თქვენ, რათა შემოუერ-

თდეთ ჩვენს აკადემიურ  საზოგადოებას. 
მოხარული ვართ შემოგთავაზოთ ჩარიც-
ხვა AVERETT-ის უნივერსიტეტში. კეთი-
ლი იყოს თქვენი ფეხი AVERETT-ის სას-
წავლო კურსებზე.

სიამაყით გვინდა გაცნობოთ, რომ 
AVERETT-ის უნივერსიტეტის სასტი-
პენდიო კომიტეტის კარგ რეკომენდა-
ციასთან ერთად თქვენ დაჯილდოვდით 
პრეზიდენტის სტიპენდიით, რომელსაც 
2017-2018 წლებში მიიღებთ თქვენი აკა-
დემიური მიღწევებიდან გამომდინარე, 
ყოველწლიურად – 20 000 დოლარს, ოთხი 
წლის განმავლობაში...

AVERETT-ის უნივერსიტეტში შთამ-
ბეჭდავი რამ ხდება და ჩვენ გვინდა, რომ 
იყოთ ჩვენი მუდმივად განვითარებადი 
საზოგადოების წევრი. იმ მომენტიდან, 
როდესაც თქვენ ფეხს შემოდგამთ კამ-
პუსში, მაშინვე აღმოაჩენთ, თუ როგორ 
ძლიერი სტუდენტური ცხოვრება  გვაქვს 
და ნახავთ, როგორ იღებს უნივერსიტეტი 
პასუხისმგებლობას თქვენს წარმატებაზე 
– სწავლების დაწყებიდან უნივერსიტე-
ტის დამთავრებამდე და შემდეგაც...

რატი, გილოცავთ სტუდენტო-
ბას. კეთილი იყოს თქვენი მობრძანება 
AVERETT-ის უნივერსიტეტში.

ჯოელ ნესტერი”
რატის სიხარული ყველამ გავიზი-

არეთ, – მისმა თანაკლასელებმა, ყო-
ფილმა პედაგოგებმა, განსაკუთრებით 

– კლასის ხელმძღვანელმა ნინო სახვაძე-
ლოლაძემ; სკოლის დირექტორმა კლარა 
ზედგინიძემ ჩვენთან საუბარში კი სიამა-
ყით განაცხადა:  რატი ზედგინიძე უნიჭი-
ერესი მოსწავლე იყო და დარწმუნებული 
ვართ, რომ იქაც უთუოდ გვასახელებს.

რატის დედა, ნათია მელიქიძე, ას-
პინძის საჯარო სკოლის პედაგოგია, 
სევდანარევი სიხარული ჩასდგომია მას 
თვალებში, რადგან დედისათვის მაინც 
ძნელია შვილის ასე შორს გაგზავნა.

რატის წარმატება არა მარტო ჩვენ, 
ასპინძელებს, სკოლის მთელ პედაგო-
გიურ კოლექტივს, არამედ საქართვე-
ლოს ეკუთვნის.

ჩვენ ისღა დაგვრჩენია, გზა დავუ-
ლოცოთ და ვუსურვოთ წარმატებული 
მფრინავი დაბრუნებოდეს თავის სამშობ-
ლოს.

როზა ნარიმანიძე

 
რედაქციისაგან:
გაზეთ „ასპინძის სიახლენის” სარე-

დაქციო კოლეგია სულითა და გულით 
ულოცავს რატი ზედგინიძეს იმ დიდ წარ-
მატებას, რომელიც მან თავისი დაუღა-
ლავი, ბეჯითი სწავლით მიაღწია. მისი 
ესოდენ პრესტიჟულ უნივერსიტეტში ჩა-
რიცხვა და გარანტირებული სტიპენდიის 
მოპოვება კიდევ იმაზე მეტყველებს, 
რომ კარგი სწავლა უსათუოდ ფასდება, 
რომ მხოლოდ ცოდნით მოიპოვება წარ-
მატება. ქვეყანას მაღალკვალიფიციური 
სპეციალისტები განსაკუთრებით ახლა 
ჭირდება, რათა დამოუკიდებელმა საქარ-
თველომ, წარმოების ყველა სფეროში, 
მიაღწიოს წარმატებებს.

არავინ იცის, როგორ წარიმართება 
რატი ზედგინიძის მომავალი ცხოვრე-
ბა, მაგრამ იმისა კი უსათუოდ გვჯერა, 

რომ იგი, როგორც პრინციპული, მიზნის 
მიღწევისათვის მებრძოლი ახალგაზრდა, 
ყველაფერს გააკეთებს იმისათვის, რომ 
კიდევ უფრო გაამართლოს ის დიდი ნდო-
ბა, რომელიც მას გამოუცხადეს. ასპინძე-
ლებს კი მართლაც გვაქვს საამაყო, რომ 
ჩვენი მიწა-წლის შვილი ამერიკის ერთ-
ერთ პრესტიჟულ უმაღლეს სასწავლე-
ბელში გააგრძელებს სწავლას. მსგავსი 
პატივი ერთეულთა ხვედრია და რატიც 
სწორედ ამით განსხვავდება დანაჩენისა-
გან... და თუ მომავალში მასავით სხვებ-
საც გაუღიმებს ბედი და რატის კვალს 
გაჰყვებიან, ასპინძელთა ცხოვრებაში 
კიდევ მრავალი სასახელო ფურცელი ჩა-
იწერება.

ამ დღეებში დატოვებს მშობლიურ რა-
იონს რატი ზედგინიძე. კეთილ მგზავრო-
ბას და ახალ-ახალ წარმატებებს ვუსურ-
ვებთ.

ბრძენ კაცს უთქვამს: „მესხი სწავლი-
თა ქებულიო...” და, კიდევ უფრო წარჩი-
ნებული სწავლით გესახელებინოს ჩვენო 
რატი შენი მშობლიური ასპინძა და სრუ-
ლიად საქართველო!

ბოლო წლებში, სხვადასხვა 
ინფრასტრუქტურული სამუშა-
ოების ჩატარების შედეგად, საგ-
რძნობლად დაზიანებული იყო 
მ.ჯავახიშვილის ქუჩა. ზამთარში 
თოვლ-ჭყაპის, ხოლო გაზაფხულ-
ზაფხულობით, წვიმიანი ამინდების 
დროს, აქ გავლა შეუძლებელი იყო 
როგორც ავტოტრანსპორტისთვის, 
ასევე ფეხით მოსიარულეებისთ-
ვისაც და, ჩვენ, ამ ქუჩის მობი-
ნადრეებსაც და გამვლელ-გამომვ-
ლელებსაც, აუტანელ პირობებში 
გვიხდებოდა ყოველდღიურად 

სიარული. ამის შესახებ, გასულ 
წელს, თხოვნით მივმართეთ ასპინ-
ძის მუნიციპალიტეტს, რომ გაეთა-
ვისებინა ჩვენი საერთო სატკივარი 
და ქუჩა წესრიგში მოეყვანათ. 

მუნიციპალიტეტის გამგებელი, 
ბატონი ლევან ცაბაძე დაგვპირდა, 
რომ ქუჩის სარეაბილიტაციო სა-
მუშაოებს ჩაატარებდნენ უახლოეს 
მომავალში და ჩვენს თხოვნას 
დააკმაყოფილებდნენ. მალე მარ-
თლაც წერტილი დაესვა ამ მხრივ 
ჩვენს პრობლემას – მიმდინარე 
წელს, ადრეული გაზაფხულიდან-

ვე, გარკვეული სარეაბილიტაციო 
სამუშაოები ჩაუტარდა ქუჩას, 
ხოლო ამ დღეებში მთლიანად მოას-
ფალტდა დაბაში სიდიდით ერთ-ერ-
თი გრძელი ქუჩა. ამან კი, ჩვენთან 
ერთად, განსაკუთრებით გაახარა 
ჯავახიშვილის ქუჩაზე მცხოვრე-
ბი პატარები, რომლებიც სუფთა, 
მოასფალტებულ და განათებულ 
ქუჩაზე, გვიანობამდე ერთობიან 
და თამაშობენ.

ყოველივე ამის გამო კიდევ ერ-
თხელ დიდი მადლობა გვინდა ვუთ-
ხრათ ასპინძის მუნიციპალიტეტის 

შესაბამის სამსახურებს, პერსონა-
ლურად, გამგებელს, ბატონ ლევან 
ცაბაძეს, რომლის უშუალო მხარ-
დაჭერით, ეს დიდი პრობლემა, რო-
მელიც ათეული წლებია აწუხებდა 
აღნიშნული ქუჩის მცხოვრებლებს, 
მოგვარდა.

მ.ჯავახიშვილის ქუჩის მცხოვ-
რებთა სახელით,

დავით გიორგაძე, ირმა ადეიშ-
ვილი, დავით ქავთარაძე, თეიმუ-
რაზ კაველიძე, იოსებ შემაზაშვი-

ლი, გიორგი ბერიძე და სხვ.

მადლობა

„მიეცი ნიჭსა გზა ფართო!”

უკანასკნელი წლებია არა მარ-
ტო საქართველოში, არამედ მთელ 
მსოფლიოში უდიდესი ყურადღება 
ექცევა გარემოს დაცვას, რადგან 
სწორედ ჯანსაღ გარემოშია შე-
საძლებელი ადამიანების ჯანმრ-
თელობის დაცვა. ამაზე მეტყვე-
ლებს საქართველოს მთავრობის, 
არასამთავროების, ადგილობრივი 
თვითმმართველობის ორგანოების 
და გარემოს დაცვის სამსახურების 
მიზანმიმართული მუშაობა. უფრო 
მეტიც, გამკაცრდა საჯარიმო სან-
ქციებიც, თუმცა ზოგიერთ  მოქა-
ლაქეს როდი ადარდებს ყოველივე 
ეს! მთავარია საკუთარი ოჯახიდან 
გამოიტანოს ნაგავი და სადაც მო-
ესურვება, იქ გადაყაროს.

ხშირად გავმხდარვართ იმის 
მოწმეც, საავტომობილო გზის მო-
ნაკვეთების გაწმენდა საყოფაც-
ხოვრებო ნარჩენებისაგან, რამდენ-

ჯერ გამხდარა საჭირო. თუმცა, 
ხშირად, მგლის თავზე სახარების 
წაკითხვა გვიხდება, – როცა  არად 
ვაგდებთ გაფრთხილებებს, თხოვ-
ნებს და ისევ ჰარიჰარად ვაბინძუ-
რებთ, ვანაგვიანებთ.  

აბა, ერთი წუთით შევიხედოთ 
ასპინძის კულტურისა და დასვე-
ნების პარკში, თუ როგორ ვექცე-
ვით ამ ლამაზ კულტურის კერას. 
თითქმის ყველა სკამზე ვხედავთ 
ჩამომსხდარ ბავშვებს, მოზარ-

დებს, ახალგაზრდებს, ხანდაზმულ 
ადამიანებსაც, თუ როგორ აბინძუ-
რებენ მზესუმზირის ნარჩენებითა 
თუ გამოუყენებელი საგნებით იქა-
ურობას. რა დღეში ჩავაგდეთ თვით 
სანაგვე ურნები?..

განსაკუთრებით საგანგაშო 
მდგომარეობაა მდინარეების და-
ბინძურების მხრივ. მიუხედავად 
იმისა, რომ დასუფთავების სამ-
სახურმა თითქმის ყველგან დად-
გა ნაგვის ურნები, ზოგიერთ იქ 
მცხოვრებს, ათი მეტრის გავლაც 
კი ეზარება, რომ ნარჩენები სა-
ნაგვეში ჩაყაროს და ისევ შეჩვე-
ული მეთოდებით, – მდინარის სა-
ნაპიროზე მოისვრიან ოჯახიდან 
გამოტანილ ნაგავს. ეს სურათიც 
მდინარე ოთის წყლის ერთ-ერთ 
ხიდთანაა გადაღებული, საიდანაც 
სანაგვე ურნა მხოლოდ ოციოდე 
მეტრშია. ამასთან, გულისტკივი-

ლით დავძენთ – კარგად  დააკვირ-
დით – რამდენი ბავშვი იგრილებს 
ზაფხულობით საკუთარ სხეულს 
ამ მდინარეში! რატომ ვწამლავთ 
მათ? ისინი ხომ ისევ თქვენი, ჩვენი 
შვილები, შვილიშვილები, ახლობ-
ლები არიან. ნუთუ არ გიფიქრიათ 
ამაზე?!

ძვირფასო ასპინძელებო,
გვახსოვდეს, ასპინძა თითოე-

ული ჩვენთაგანისაა, როგორც სა-
კუთარ სახლში ვიცავთ, მოდით ისე 
დავიცვათ მთელ დაბასა თუ სოფ-
ლებში სისუფთავე. დაბინძურებუ-
ლი გარემო, როგორც ვთქვით, არა 
მარტო ჯანმრთელობას ვნებს, არა-
მედ ჩვენს კულტურაზეც აისახება.

განა ჩვენ კულტურული ხალხი 
არა ვართ? დავფიქრდეთ ამაზე!

ავთანდილ მესხი

რეპლიკა ნუთუ არ გიფიქრიათ ამაზე?!
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დასაწყისი გვ. 1,2

ღიმილის კუთხე

თათრების გაქცევები რომ იყო, ამ 
გაქცევებზე, ხიზაბავრაზე გადაიარეს. 
– ეგრე, 12 წლისა ვიყავიო, – დედაჩემი 
იტყოდა. ერთი საბანი მქონდა და ერთი 
თუნგი მეჭირა ხელში, ცარელა თუნგი, 
ძლივს მივდიოდი, ეგრეო. ბიძაჩემებს 
გავჰყევი და წავედით ეგრე, დანარჩე-
ნები წავიდნენ ეგრე, – ბარალეთზე, ტა-
ბაწყურზე. გადმოიარეს ტაბაწყურიო, 
პაპაჩემს მოჰქონდა ურმით პროდუქ-
ტი. მათ დახვდნენ თათრები და ეს პა-
პაჩემი და ბებიაჩემი დაკლეს,  ჩაყარეს 
ტაბაწყურის ტბაში, – წყალში. ეს ურე-
მი წაიყვანეს და წავიდნენ. პროდუქტი 
ღამე წაიღეს.  ველოდებით ჩვენც, რომ 
პროდუქტი მოგვივა, მაგრამ არც პრო-
დუქტია, არც არაფერი. იქაც გაჩნდა 
ჭირი. მიცვალებულს მიცვალებულზე 
ვმარხავთო ამ თისელში და ბაკურიან-
ში. აქ, როგორც იყო, ამოვედით, უკან 
მოვბრუნდითო. რომ მოვბრუნდითო, 
მოვედითო, მთელი ერთი სამი-ოთხი თვე 
აქ ვიყავით. სამი-ოთხი თვის მერე, რო-
გორც იყო, მოვბრუნდით, მოვედითო. 
მოვედით ჩვენ კერაზეო. ამ თათრებს 
ზოგს იეოხრებინა, ზოგს გეეფუჭები-
ნა, ზოგს დეენგრიაო. ამოვედით მაინც, 
ავაწყეთ ყველაფერი, ჩვენიო, ნელა-ნე-
ლა და ეს მამაჩემი უკვე დაქვრივებული 
კაცია. დედა აღარა გვყავსო. ბიძაჩემები 
დასანიშნები არიანო. ჰოდა, ჩვენ ვართ 
სამი გოგო და ერთი ძმაო. ეს სამი გოგო 

და ერთი ძმა ვწევართო, მამაჩემთან 
ვართ სუყველაო. ღამე მოვიდა ვიღაცა, 
ერდოდან, ეკლესიის დარაჯი იყო, – 
პური იყო ეკლესიაში ჩაყრილი. ამ კაცს 
ჰაშიმას ეძახდნენ. ეს ჰაშიმაი მოვიდა, 
კოჭლი კაცი იყო და პაპაჩემი გააფრთ-
ხილა, რომ ადექი, ეფრემ, მოდიან, უნდა 
მოგკლანო. ეს პაპაჩემი რო დგებაო, 
ჩვენ დავეკიდეთო, ჩვენ ორს გვღვიძავ-
სო. მე და მელანას გვღვიძავსო. მელანო 
ერქვა დედაჩემის ერთ დას, საბედაი მე-
ორეს და ევაი – დედაჩემს. დავეკიდეთ 
აქედანო. დავეკიდეთო და, მოვიდა მე-
ორე და... შე გიაურო, მოდიან, ბიჭო, 
უნდა მოგკლანო, გაგაფრთხილე, გითხა-
რი, უნდა მოგკლანო. ავდექით, როგორც 
იყო, ბანი იყო იქ ამონგრეული, საბძლი-
სა. იმ საბძლიდან ჩავძვერით, ჩავედი-
თო. ჩავედით, როგორც იყო. თივა იყოო, 
ამ თივაში ჩავწექითო. მამაჩემი ამბობს, 
– არ გაინძრეთ, ხმა არ ამოიღოთ, არა-
ფერი არ თქვათ, არ დაგვინახონო. სახ-
ში დაგვრჩა და და ძმაო დაძინებულიო. 
დილამდე ვერ ამოვედითო. გამოვიდნენ 
ესენიო, მიიარ-მოიარეს, გაჩხრიკეს ეს 
სახლიო, სუყველაფერი დაიარესო, ვერ 
გვნახეს, მამაჩემი ვერ ნახესო. ახალი 
გაფრთხილებულიაო, ვინ დაგვაბეზღაო, 
ის გიაურიო, ახალი გასულიაო, ლოგინი 
თბილიაო, ნეტა ვინ გაგვყიდაო. ადგ-
ნენო და ზამთარიაო, მთვარიანი ღამეა 
და ხრაშა-ხრუშით წავიდნენო. მამაჩემს 

ჰქონდა ვერცხლის ქამარ-ხანჯალი და 
ვერცხლის ტაბიკები, კამეჩებისაო. ესე-
ნი წაეღოთო, ეს ვერცხლის ქამარ-ხან-
ჯალი, ტაბიკები რამე წეეღოთო, წასუ-
ლიყვნენო. მერე დილით ამოვედით, რო-
მეო, გოგოო, მისულაო, ბუხართან დას-
ძინებიაო, კერა თბილი იყოო და ეს ბიჭი 
კარებთან მისულაო, უტირიაო და ამ 
თავის ტირილში, ცრემლში ჩასძინები-
აო. პირით ჩაყინულა. მერე ავიყვანეთო. 
გოგო გადარჩა, კარგად იყო. ბიჭი ვერ 
გადავარჩინეთ, მოკვდაო, გაცივდაო.. 
და ამა იმაში, დავრჩით სამნი დანიო. ამ 
სამ დასაო, მამაჩემი გვყავდა პატრონი 
და მეტი არავინაო. მერე კი დაინიშნენ 
ბიძაჩემებიო. ერთს ჰყავდა დადეშელი 
ქალი, სალომე ერქვა. მეორეს, ბიძაჩემ-
საო, სომეხი ქალი ჰყავდაო, ალასტნე-
ლი. და ის  რომ ვთქვი, აი იმან იცოდა და 
მოიყვანა ის ხალხი და ალასტანში წაიყ-
ვანა და წავიდა. დედაჩემის ბიძა იყო 
ის კაცი. მაგრამ ძალიან ძლიერი კაცი 
იყო, საბაი ერქვა, დელი საბას ეძახდნენ, 
გიჟი საბაიო. იმისი შვილებია ეხლა, არც 
ერთი არ ჰგვანან, ხერთვისში არიან. 
ბაგრატა დავლაშერიძე, მაგის შვილები 
მანდ იყვნენ. კიდევ, მარგოი. მარგო იყო 
დავლაშერიძე, იმას და ჰყავდა, პარუშაი 
ერქვა. წაიყვანა ეს საბას გოგო და წავი-
და. წარმოიდგინე, 12-13-14 სულიდან 6 
სული დავბრუნდით, 6 სული მოვედითო. 
აი ამ დღეში ვიყავითო. საწყალი დედა-

ჩემი იტყოდა ხოლმე, ისე ვიყავი გატან-
ჯული, გავიზარდეთ, მაგრამ ჩემ დღეში 
არ მინახია სიკეთე არაფერიო. 17 ძროხა 
გვყავდაო, მაგრამ სხვისი ტანსაცმელი 
მეცვაო. მოვიდნენო, გამხადესო ქორ-
წილზე, მამაჩემმა რომ წამომიყვანაო, 
სამი დღე მეცვა, სამი დღის მერე გამ-
ხადეს, წავიდნენ, დავრჩი ტიტველაო. 
აი ამხელა საქონლის პატრონები იყვნენ 
და არ ჰქონდათ ქონებაო, არ ჰქონდათ 
ცხოვრებაო, ვერ იძენდნენო, მოხმარე-
ბა არ იცოდნენო. აი ესეთ დღეში ვიყა-
ვით, გაჭირვებით და იმით გავიზარდეთ 
და მოვედით ამ დონემდეო. დედაჩემი 
იტყოდა ხოლმეო, ახლა ვარ ბედნიერი. 
წისქვილი არ იცოდა დედაჩემმა, სითკენ 
ბრუნავდა, არ იცოდა შეშა სიდან მოდი-
ოდა, არ იცოდა წყალი სიდან მოდიოდა. 
ისეთი მამა მყავდა მე, 40 დღე გარეთ არ 
გაუშვებდა დედაჩემს, 40 დღის მერე ეტ-
ყოდა, – ეხლა შეგიძლია გახვიდე გარე-
თო, მელოგინე ქალი ხარ, შენ 40 დღე არ 
გახვალო. მოამარაგებდა წყალს, ყველა-
ფერს, რომ დილით კაცებს არ დეენახათ.

მთხრობელი შუშანა დავლაშე-
რიძე-მექოშვილისა, 82 წლის, 
დაბა ასპინძა. ჩაიწერა ავთანდილ 
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წარსულ დღეთა გახსენება

რა ღირს  
ტოლოშში  
ცხვარი?

როგორც ყოველთვის, ნიალის სა-
ძოვრებზე, ზაფხულობით, თუში მეც-
ხვარეები სეზონურად ცხვარს აბალა-
ხებენ, ცხვრის გადასარეკი ტრასა კი 
სოფელ ტოლოშზე გადის. რამდენიმე 
წლის წინ, ცხვრის ერთ-ერთი გადარეკ-
ვის დროს, სოფლის ახალგაზრდებმა 
მოინდომეს მწვადები და ცხვრის ფა-
რის ვიწრო გზის ავლისას, თუშ მეცხ-
ვარეებს ჭედილა ასტაცეს, მაგრამ 
ცხვარს დროულად გამოუჩნდა პატ-
რონი და მოტაცებული ცხვარიც უკან 
დაიბრუნა და სასამართლოშიც უჩივლა 
მათ.  ახალგაზრდები სასამართლომ 
2-2 ათასი ლარით დააჯარიმა, თანაც, 
პირობითი სასჯელიც ჩამოურიგა თი-
თოეულს.

ერთ დღეს, ახლადგასამართლე-
ბულთაგან ერთ-ერთი, ტოლოშის ხიდ-
ზე, ასპინძის მიმართულებით, ტრანს-
პორტს ელოდებოდა. ამ დროს უცნობი 
პიროვნება მიუახლოვდა, შინაურულად  
გამოელაპარაკა და ცხვრის შესყიდვა 
სთხოვა (როგორც ცნობილია, ტოლო-
შელები ცხარს ნაკლებად ინახავენ) და 
თან იკითხა – რა თანხა დაუჯდებოდა.

„მწვადის მოყვარულმა” ტოლოშელ-
მა ახალგაზრდამ, არც კი დაახანა და 
უმალ უპასუხა: – სოფელში ცხვრის 
ყიდვა ორიათას ლარად შეგიძლიათ! 

უცნობმა ალმაცერად გახედა ახალ-
გაზრდას და შეეპასუხა: – რა ამბავია ორი 
ათასი ლარი, მაგ თანხით ხომ 10 ცხვარს 
შევიძენო. ტოლოშელმა ახალგაზრდამ კი 
პასუხი მაშინათვე დაუბრუნა: – რატომ 
გიკვირთ, მეგობარო, მე ერთი ცხვარი 
ამდენი დამიჯდა, პირობით სასჯელს 
თუ არ ჩავთვლითო.

დიმიტრი მაღრაძე

 წყაროს გახსნა ასპინძის ცენტრში. გასული საუკუნის 70-იანი წლები

წარსულის ფურცლები

ლი დოკუმენტი.
პროგრამის მონაწილეს, კანონმდებლობით 

დადგენილი წესით, იჯარით გადაეცემა სახელმ-
წიფო საკუთრებაში არსებული სათიბი  და საძო-
ვარი შემდეგი პირობებით:

• იჯარის ვადა − 25 წელი.
• სახელმწიფო საკუთრებაში არსებული სა-

თიბისა და საძოვრის იჯარის წლიური ღირებუ-
ლება – იჯარის ხელშეკრულების გაფორმებიდან 
პირველ და მეორე წელს 1 ჰა-ზე 1 ლარი, მესამე 

და შემდგომ წლებში 1ჰა-ზე – 15 ლარი
•  იჯარის უფლების მესამე პირისთვის დათ-

მობა/უფლებრივად დატვირთვა, ქვეიჯარით გა-
ცემა დაუშვებელია.

• იჯარის საფასურის გადახედვა შესაძლებე-
ლია 5 წელიწადში ერთხელ, რომელიც, როგორც 
სათიბის, ისე საძოვრის შემთხვევაში არ უნდა 
აღემატებოდეს საქართველოს კანონმდებლო-
ბით გათვალისწინებულ შესაბამის მუნიციპალი-
ტეტში   სასოფლო-სამეურნეო დანიშნულების 
მიწის აუქციონის ფორმით სარგებლობაში გადა-
ცემის წლიურ საწყის საფასურს.

კოოპერატივს, პროგრამაში ჩართვის  შემ-
თხვევაში, ეკისრება სხვა და სხვა ანგარიშვალ-
დებულებები სააგენტოს მიმართ. აგრეთვე კო-
ოპერატივების მართვის სააგენტო თავის მხრივ 
მხარდაჭერას პირდება კოოპერატივს შემდგომი  
განვითრებისათვის.

ოლღა ბერიძე-ველიჯანაშვილი,
საქართველოს სოფლის მეურნეობის  

სამინისტროს ასპინძის საინფორმაციო- 
საკონსულტაციო სამსახურის

მეორე  დონის უფროსი-სპეციალისტი

მაღალმთიან რეგიონებში იწყება სახელმწიფო საკუთრებაში 
არსებული სათიბ-საძოვრების რაციონალურად გამოყენების 

სახელმწიფო პროგრამა 

ივლისის თვის მესამე დაკადაში  ასპინძის 
მუნიციპალიტეტის ტერიტორიაზე მარცვლე-
ულის აღება დაიწყო.  ტრადიციულად  ალოობა 
სოფ. რუსთავში იწყება. დღეისათვის რუსთავში 
აღებულია  50 ჰექტარი ქერის  და 5 ჰექტარი 
ხორბლის  ნათესები.  ასევე მოსავლის აღება 
გრძელდება იდუმალის, ოშორის, დამალისა და 
ასპინძის ტერიტორიებზე. საშუალო საჰექტარო 

მოსავლიანობა ქერის შემთხვევაში  30, ხოლო 
ხორბალის – 35 ცენტნერია. აღსანიშნავია, რომ 
მუნიციპალიტეტის ტერიტორიაზე  სულ დათე-
სილია 453 ჰექტარი ხორბლი  და 485 ჰექტარი 
ქერი. სავარაუდოთ, მარცვლეულის საჰექტარო 
მოსავლიანობა 25-3ო ცენტნერი იქნება, რომ-
ლის აღება- დაბინავებას სჭირდება დამატებითი 
ტექნიკა (კომბაინი), რადგან ამ ეტაპზე, აღნიშ-

ნულ სამუშაოებს  მეზობელ მუნიციპალიტეტში 
(ახალქალაქი) კერძო მფლობელობაში არსებუ-
ლი ორი ერთეული კომბაინი ახორციელებს, აქე-
დან გამომდინარე, საჭიროა, შპს „მექანიზატორ-
მა” უზრუნველყოს დამატებით მინიმუმ ორი ერ-
თეული კომბაინის შემოყვანა, რათა დროულად 
და უდანაკარგოდ მოხდეს მოსავლის აღება.

საკუთარი ინფორმაცია

ასპინძაში მარცვლეულის აღება დაიწყო


